

2018年12月10日 星期一

[首页](#)[期刊介绍](#)[读者中心](#)[作者中心](#)[在线办公](#)[期刊订阅](#)[联系我们](#)[English](#)

人口研究

论文

[最新目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)[◀ 前一篇](#) | [后一篇 ▶](#)

中国老年人的健康行为与口腔健康

郑真真¹, 周云²

1 中国社会科学院人口与劳动经济研究所, 北京: 100028; 2 北京大学社会学系/北京大学中国社会与发展研究中心, 北京 100871

Health Behavior and Oral Health among Elderly People in China

Zheng Zhenzhen¹, Zhou Yun²

1 Institute of Population and Labor Economics, Chinese Academy of Social Sciences, Beijing 100028; 2 Department of Sociology, Peking University, Beijing 100871

[摘要](#) ◦ [图/表](#) ◦ [参考文献](#) ◦ [相关文章 \(15\)](#)全文: [PDF](#) (618 KB) [HTML](#) (1 KB)输出: [BibTeX](#) | [EndNote](#) (RIS)

摘要 老年人的口腔健康是老龄化社会中的重要健康问题。文章使用2011年“中国老年健康影响因素跟踪调查”(简称CLHLS调查)数据,以老年人牙齿缺失数量代表口腔健康,应用多变量统计分析方法,揭示中国老年群体的口腔健康与社会经济、健康行为、健康状况三组因素之间的关系,并特别关注健康行为的作用。研究发现,老年人口腔健康问题较为严重,而失牙程度与人口特征和健康行为高度相关。对于男女两性和不同经济社会地位的老年人来说,年龄是失牙的最重要影响因素,良好的口腔卫生习惯和少吃糖则是预防失牙的重要保护因素。研究结果提示,改变卫生习惯和饮食习惯在促进口腔健康中的作用十分重要。

关键词 : 老年人, 口腔健康, 健康行为

Abstract : Oral health of elderly people is an important health issue in aging society. Using 2011 Chinese Longitudinal Healthy Longevity Survey (CLHLS) data, this study explores relationships between older persons' oral health and three groups of factors, namely, social-economic, health behavior, and health related factors, using number of missing tooth as the representation of oral health. The study demonstrates that oral health of elderly in China is not satisfactory, and tooth loss is highly correlated with demographic factors and health behavior. While age is the most influential factor in tooth loss, oral hygiene plays a very important role, and less frequent sugar consumption is preventive against tooth loss, regardless of gender and other social-economic status. The findings imply that change in health behavior and diet habits could play a more protective role in oral health.

Key words : Elderly Persons Oral Health Health Behavior**基金资助:**

国家自然科学基金国际合作重大项目(项目批准号: 71110107025)和国家自然科学基金重点项目(项目批准号: 71233001)的阶段性成果;研究也得到联合国人口基金2013年度的资金资助。

通讯作者: zhengzz@pku.edu.cn

作者简介: 1 中国社会科学院人口与劳动经济研究所研究员; 2 北京大学社会学系/北京大学中国社会与发展研究中心教授

引用本文:

郑真真, 周云. 中国老年人的健康行为与口腔健康[J]. 人口研究, 2014, 38(2): 83-91. Zheng Zhenzhen, Zhou Yun. Health Behavior and Oral Health among Elderly People in China. Population Research, 2014, 38(2): 83-91.

链接本文:

<http://rkyj.ruc.edu.cn/CN/> 或 <http://rkyj.ruc.edu.cn/CN/Y2014/V38/I2/83>

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 郑真真
- ▶ 周云